
 
 
 

20. juli 2020 

 

I henhold til § 37 i Forretningsorden for Inatsisartut anmoder jeg Naalakkersuisut om at besvare 

følgende spørgsmål:  

 

1. Vurderer Naalakkersuisut, at indsamling af edderfugleæg i en kort periode i starten af 

æglægningssæsonen vil kunne skade bestanden af edderfugle? 

 

2. Vurderer Naalakkersuisut, at indsamling af edderfugleæg i en kort periode i starten af 

æglægningssæsonen vil kunne skade andre fuglebestande? 

(Medlem af Inatsisartut Jens Napãtôk´, Partii Naleraq) 

 

Begrundelse: 

Fra gammel tid har vi her i landet indsamlet æg fra bl.a. edderfugle. I de seneste mange år – i hvert 

fald siden 1985, muligvis længere – har indsamling af æg fra edderfugle dog været forbudt. Dog har 

det frem til 2004 været tilladt at indsamle edderfugleæg i områderne Ittoqortoormiit og Qaanaaq 

(indtil 25. juni). 

 

De gamle fangere vidste, at hvis de indsamlede edderfugleæg i starten af æglægningssæsonen og 

derefter lov rederne være i fred, kunne edderfuglene nå at lægge et nyt kuld æg. Man kunne således 

høste af æggene uden at gøre skade på bestanden. 

 

I de seneste mange år har vi imidlertid fulgt et princip om at beskytte ynglefugle mod forstyrrelser – 

særligt for så vidt angår bestande, som er i tilbagegang.  

 

For edderfugle blev en markant bestandsnedgang vendt til en lige så markant fremgang i årene fra 

2001 og frem, uden at dette medførte lempelser i forbuddet mod æg-indsamling. Til gengæld blev der 

gennemført lempelser i fangstrestriktionerne for så vidt angår fredningstid og fangstbegrænsning.  

 

Jeg er interesseret i at vide, om den nuværende bestandsstørrelse giver grundlag for at overveje en 

lempelse af ægindsamlingsforbuddet.  

 


